
خبراخبار
هزینه ۱۰۰۰ میلیاردی برای یک داروی بی اثر در کرونا!

در ماجرای »فاویپیراویر« پای کاسبان سلامت در میان است؟

لزوم در اولویت قرار گرفتن معتادان و بی خانمانها برای واکسیناسیون

در روزی که بیش از یک میلیون دُز واکسن وارد شد

فاجعه مرگ 

فاویپیراویر، دارویی که این روزها اثربخشی اش 
پزشکان  شده؛  مناقشه  محل  کرونا  درمان  در 
تجویزش می کنند، مردم در صف های طولانی برای 
خریدش می ایستند و صدها هزار و گاهی میلیون ها 
تومان پول برایش می دهند به امید درمان؛ اما حالا 
قطع  از  هم  ها  برخی  و  ندارد  اثربخشی  می گویند 

پوشش بیمه ای آن خبر داده اند...
به  دانشمندان  همه  جهان،  در  کرونا  آغاز  با 
شدت  و  علائم  بهبود  برای  درمانی  و  دارو  دنبال 
بر  بودند.   ۱۹ کووید  به  مبتلایان  در  بیماری 
جدیدی  نسخه  روز  هر  که  بود  هم  اساس  همین 
زبان ها  سر  بر  جدیدی  داروی  نام  و  شده  پیچیده 
اکتمرا،  رمدسیویر،  فاویپیراویر،  کلروکین،  می آمد؛ 
توسیلیزومب و... از جمله اسم هایی هستند که هر 
از گاهی برای درمان کرونا مطرح شدند و از آنجایی 
که مستندات علمی دقیقی درباره اثرات یا عوارض 
آن ها وجود نداشت، جهان این داروها را به آزمون 

و خطا گذاشت تا بتواند نوشداروی کرونا را بیابد.
در  داروها  این  از  بیشتر  استفاده  با  تدریج  به 
کشورهای مختلف، رد و تایید آن ها آغاز شد، برخی 
از این داروها از پروتکل های درمانی کشورها برای 
کرونا حذف شدند و داروهای جدیدی جایگزین شان 
درمانی  پروتکل های  در  برخی هم همچنان  و  شد 

باقی مانده اند.
قدم در راه تولید ایرانی داروهای مرتبط با 

کرونا
این داروها که  از  در زمانی که شهرت برخی 
البته هنوز به صورت علمی و دقیق بر روی جمعیت 
بودند،  نگرفته  قرار  بیماران مورد مطالعه  از  بالایی 
به کشورمان رسید، وزارت بهداشتی ها بر آن شدند 
به  این داروها خودشان  تامین هرچه بهتر  تا برای 
تولیدکنندگان کمک کرده و برای تولید یا افزایش 
بزنند.  بالا  آستین  کشور  در  آن ها  از  برخی  تولید 
در این صورت هم دانشمندان خودمان می توانستند 
مطالعات لازم را بر روی میزان اثربخشی این داروها 

شاهد باشند و هم تامین آن ها آسان تر می شد.
بر همین اساس هم بود که سعید نمکی- وزیر 
بهداشت بارها و بارها اعلام کرده است که در طول 
رمدسیویر،  که  بود  آرزو  خیلی ها  برای  کرونا  ایام 
در  اروپا  و  آمریکا  در  که  داروهایی  و  فاویپیراویر 
دسترس است، در دسترس مردم این سرزمین قرار 
بگیرد. بر همین اساس هم در عرض کمتر از دو ماه 
را ساختند.  این سرزمین آن ها  دانشمندان داخلی 
داروهای  از  یکی  عنوان  به  فاویپیراویر  نتیجه  در 
مطرح شده در پروتکل درمانی کووید ۱۹ در کشور 

مورد توجه قرار گرفت.
تناقض اظهارات و اقدامات درباره فاویپیراویر
از اعلام عدم اثربخشی تا درخواست برای 

پوشش بیمه ای!
در عین حال بعد از این بود که دغدغه  هزینه 
بالای این داروها و لزوم پوشش بیمه ای آن ها مطرح 
شد؛ موضوعی که دکتر سید سجاد رضوی- رییس 
دبیرخانه شورای عالی بیمه سلامت در دهم مرداد 
اعلام  آن،  ایسنا، درباره  با  ماه ۱۳۹۹ در گفت وگو 
کرد که  هنوز این دو دارو )رمدسیویر و فاویپیراویر( 
در کل دنیا هم تایید مصرف ندارد، البته برخی آن 
را تایید کردند. اگر این دارو از سوی معاونت درمان 
تایید شود و پروتکل تجویز رمدسیویر و فاویپیراویر 

ابلاغ شود، تحت پوشش بیمه قرار خواهند گرفت.
عمومی  روابط  اعلام  طبق  اساس  این  بر 

سازمان بیمه سلامت، از ۲۵ آبان ماه سال ۱۳۹۹ 
ابلاغیه  موجب  به  رمدسیویر  همراه  به  فاویپیراویر 
جلسه  نهمین  و  هفتاد  مصوبه  و  بهداشت  وزیر 
درمان  برای  کشور،  سلامت  بیمه  عالی  شورای 
بر پروتکل های وزارت بهداشت،  کووید ۱۹ مبتنی 

تحت پوشش بیمه قرار گرفتند.
این اظهارات در حالی است که شش ماه قبل 
مصطفی  دکتر   ،۱۳۹۹ ماه  مهر  دوم  تاریخ  در  و 
از  کرونا  ستاد  علمی  کمیته  وقت  رییس  قانعی- 
حذف داروی فاویپیراویر از پروتکل درمانی بیماران 
مبتلا به کووید-۱۹ خبر داده و به ایسنا، اعلام کرده 
اثری در درمان  بود که داروی »فاویپیراویر« هیچ 
است  ممکن  آن  مصرف  و  نداشت  مبتلا  بیماران 

برای بیماران آسیب رسان نیز باشد.!
ماه  فروردین   ۲۱ در  مجددا  حال  عین  در 
جداگانه  نامه هایی  در  بهداشت  وزیر  نیز   ۱۴۰۰
خطاب به رییس سازمان غذا و دارو و مدیران عامل 
سازمان های بیمه سلامت و تامین اجتماعی با اشاره 
افزایش دسترسی راحت تر مبتلایان به  بر ضرورت 
تاکید  رمدیسیور،  و  فاویپیراویر  داروهای  به  کرونا 
کرد که پوشش بیمه ای این داروها مورد توجه قرار 

گیرد.
حال  با توجه به خروج فاویپیراویر از پروتکل 
سوی  از  ماه  مهر  دوم  تاریخ  در  که  کرونا  درمانی 
رییس کمیته علمی ستاد کرونا اعلام شده بود، باید 
پرسید این کش و قوس های بیمه ای و حتی اجازه 
تجویز این دارو و عدم نظارت بر تجویز آن برای چه 
بوده است؟. چرا در اظهارات و اعمال تیم علمی و 
اجرایی بهداشت و درمانی کشور آن هم در شرایط 
می شود  دیده  فاحش  تناقض هایی  کرونا،  بحرانی 
که تنها منجر سرگردانی مردم و صرف هزینه های 
گزاف از سوی آنها خواهد شد و حتی ممکن است 

جان شان را به خطر بیندازد.
در هر حال تجویز فاویپیراویر که به گفته خود 
وزارت بهداشتی ها و اعضای کمیته علمی اثری در 
درمان کرونا ندارد، همچنان ادامه دارد و صف های 
طولانی هم برای پیدا کردن آن ایجاد شده است. 
به طوری که دکتر حیدر محمدی- مدیرکل دارو و 
مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو در ۲۵ مرداد 
که  کرد  اعلام  خبری  نشست  یک  در   ۱۴۰۰ ماه 
فاویپیراویر در مجموع شش ماه دوم سال  مصرف 
۱۳۹۹ به ۱۱ میلیون رسید؛ در صورتی که مصرف 
 ۱۱ به   )۱۴۰۰( امسال  ماه  تیر  در  دارو  همین 

میلیون و ۹۰۰ هزار عدد رسید.

عدم  وجود  با  فاویپیراویر  کرد:  تاکید  وی 
اثراگذاری آن در بیماری و تایید کمیته های علمی 
مرتبط، اما با توجه به تجویز برخی همکاران پزشک 
و  تامین کنیم  را  دارو  بودیم  نیاز جامعه موظف  و 

این کار انجام شد.
تناقض گویی درباره پوشش بیمه ای فاویپیراویر!

مصرف  و  بالا  تجویز  شرایط  این  با  اما،  حالا 
 ۲۳ سلامت  بیمه  سازمان  کشور،  در  فاویپیراویر 
مرداد ماه ۱۴۰۰ اعلام کرد که داروی فاویپیراویر 
تاثیری بر درمان کرونا ندارد و بر همین اساس از 
پوشش بیمه ای خارج شده است. حال باید پرسید 
اگر فاویپیراویر موثر نبوده که البته از مهر ماه سال 
گذشته این موضوع اعلام شده بود و حتی این دارو 
از پروتکل درمانی هم خارج شده بود، چرا آنقدر بر 
پوشش بیمه ای آن تاکید شد و همچنین حالا که 
میزان تجویز و مصرف این دارو هم بالاست و مردم 
به تجویز پزشک به دنبال تهیه آن هستند، چرا به 

این صورت از پوشش بیمه ای خارج می شود؟
نشده  تمام  هم  هنوز  متناقض  اظهارات  البته 
است؛ چراکه بعد از اعلام این خبر از سوی سازمان 
کمیته  دبیر  عابدینی-  عاطفه  دکتر  سلامت،  بیمه 
یک  در  ماه  مرداد   ۲۶ روز  در   ۱۹ – کووید  علمی 
نشست خبری در پاسخ به سوال ایسنا، اعلام کرد که 
فاویپیراویر از پوشش بیمه خارج نشده و  ما تغییری در 

پروتکل درمانی از خرداد ۱۴۰۰ قائل نشدیم.
وی تاکید کرد: کمیته علمی کرونا تحت تاثیر 
هیاهوها نیست. نظر شخصی من این است که چون 
با  است  خوراکی  ویروس  ضد  داروی  فاویپیراویر 
بالای  بسیار  مقدار  و  ویروس  به رشد سریع  توجه 
ویروس دلتا خیلی نمی تواند موثر باشد؛ چون شاید 
به سطح خونی مناسب نمی رسد. فاویپیراویر داروی 
ضد ویروسی است که بر آنفلوآنزا تاثیر قطعی دارد 
ولی درباره کووید۱۹ این کار را نمی کند. زمانی که 
دچار  بیمار  و  گرفته  صورت  کرونا  ویروس  تکثیر 

نارسایی ریه شده است، فاویپیراویر اثر ندارد.
از  اما  افزود:  خبری  نشست  همین  در  وی 
در  بیشتر  دارو  این  گفت  باید  مستندات  نظر 
در  هیچ وقت  و  می شود  استفاده  شرقی  آسیای 
و  نگرفت   قرار  ایران  توصیه شده  دستورالعمل های 
همیشه اظهار کردیم مطالعات بر آن در حال انجام 
انجام  سرپایی  بیماران  بر  بالینی  مطالعات  و  است 
بر  است.  نشده  آن مشخص  نتایج  هنوز  که  دادیم 
می دهد  نشان  مطالعات  بیشتر  ما  مدارک  اساس 
اول  روز   ۳ از  بعد  بویژه  چندانی  اثر  فاویپیراویر 

ویرایش  در  موضوع  این  و  است  نداشته  بیماری 
خرداد ۱۴۰۰ آمده است. ما نظرمان این است که 
فاویپیراویر را در فاز بستری به بیمار ندهید و در 
فاز سرپایی هم تحت مطالعه است. در مورد پوشش 
بیمه هم مشخص شد تا در ستاد ملی بررسی شود.
هم صدا  همه  بار  این  و  مجددا  حالا  بنابراین 
کرونا  درمان  در  فاویپیراویر  که  می کنند  اعلام 
عوارض  می تواند  مواقعی  در  حتی  و  ندارد  تاثیری 
نیز برای مبتلایان ایجاد کند!. موضوعی که خیلی 
پیشتر از این هم اعلام هم شده بود. بنابراین چرا 
دارو  این  درباره  تصمیم گیری  در  نظمی ها  بی  این 

وجود داشت؟.
هزینه ۱۰۰۰ میلیاردی برای یک داروی بی اثر!

در عین حال دکتر مصطفی قانعی- عضو کمیته 
ملی واکسن کرونا در جدیدترین اظهاراتش و در برنامه 
طبیب اعلام کرد که »مجله نیچر به عنوان برترین 
مجله پزشکی دنیا، بعد از بررسی چند مطالعه درباره 
فاویپیراویر  فاویپیراویر صراحتا اعلام کرده است که 

هیچ اثر و خاصیتی در درمان کرونا ندارد.«
این  برای  »هزینه ها  که  گفت  همچنین  وی 
مردم  به  واقعا  است.  میلیارد   ۱۰۰۰ حدود  دارو 
توصیه می کنم به هیچ وجه دنبال این دارو نباشید، 

اگر می خواهید بدتر از این نشوید.«
وی در پاسخ به سوال مجری برنامه مبنی بر 
اینکه آیا کاسبی پشت مصرف این دارو است، گفت: 
»بدون شک. بالاخره فروش برترین شرکت های ما 
تصور  حال  است؛  بوده  میلیارد   ۲۰۰۰ تا   ۱۰۰۰
با  فروشش  هفته  دو  شرکت  یک  اگر  که  کنید 
یکسالش برابر باشد، مشخص است که کنفرانس راه 
این فروش  برای حفظ  را  می اندازد و صدها مسیر 
می رود. البته من نمی خواهم موضوع را بیش از این 
باز کنم، اما یکسال فریاد نتیجه اش این شد که هم 

منابع ما رفت و هم دچار مشکل شدیم.«
چه کسی پاسخگوی مردم است؟

البته همه تقصیر را نمی توان به دوش شرکت 
به  بیشتر هستند،   فروش  دنبال  که  انداخت  هایی 
نظر می رسد سیاستگذاران دارو و درمان در کشور 
نیز مورد سوال قرار دارند؛ چراکه هنوز نتوانسته اند 
رویه ای درست را حداقل برای این داروی مشخص، 

حاکم کنند.
حال باید پرسید با مشخص شدن نتایج عدم 
همچنان  چرا  کرونا،  درمان  بر  دارو  این  اثرگذاری 
ادامه تولید و صرف هزینه در این زمینه اصرار  بر 
وجود  با  دارو  این  چرا  دیگر  طرف  از  می شود؟ 
بیمه  پوشش  اثرگذاری، تحت  بودن عدم  مشخص 
نسخه  پزشکان  سوی  از  هنوز  چرا  و  گرفت؟  قرار 

می شود و نظارتی در این زمینه نیست؟
متناقض  اظهارات  باوجود  دیگر  طرف  از 
کمیته  دبیر  همچنین  و  سلامت  بیمه  مسوولان 
علمی کشوری کووید - ۱۹، در حال حاضر تکلیف 
فاویپیراویر  می شود؛  چه  دارو  این  بیمه ای  پوشش 

اکنون بیمه است یا خیر؟
کلان  سودهای  که  است  آن  نیز  دیگر  سوال 
جیب  به  آن  بیمه ای  پوشش  و  دارو  این  مصرف 
چه کسانی می رود؟ در شرایطی که مردم به امید 
حاضرند  و  می ایستند  در صف  عزیزان شان  درمان 
پیدا  داروها  این  پول  تا  بفروشند  را  همه چیزشان 
را تجویز می کنند، چه  شود و پزشکان هم آن ها 
کسی پاسخگوی بی برنامگی هایی  است که منجر به 

از بین رفتن جان و روان و مال مردم می شود؟

سراسری  صنفی  انجمن  کانون  رئیس 
اینکه  بیان  با  کشور  اعتیاد  درمانگران 
مانده  مغفول  اعتیاد  دارای  افراد  واکسیناسیون 
افراد  ایمنی  سطح  است  قرار  اگر  گفت:  است، 
شاخه ها  همه  در  باید  دهیم،  افزایش  را  کشور 
در  نسبت  به  و  دهیم  انجام  را  واکسیناسیون 
بیشتری  مواجهه  و  ضعف  که  بخش هایی  همان 

وجود دارد، سریع تر اقدام و عمل شود.
معتادان  اینکه  بیان  با  فرهمندیان،  جمال 
سیستم  و  بهداشت  تغذیه، سطح  نظر  از  متجاهر 
ایمنی در سطح پایین تری از اقشار جامعه هستند، 
متجاهر  معتادان  ویژه  به  و  معتادان  کلیه  گفت: 
بهداشتی شان  شرایط  بوده،  مناسب  تغذیه  فاقد 

نیز  حداقل ها  از  و  نمی شود  رعایت  درستی  به 
برخوردار نیستند، لذا به همان نسبت که بیماران 
اولویت  در  کرونا  واکسیناسیون  برای  را  خاص 
گروه  آن  در  می توانند  نیز  معتادان  دادیم،  قرار 

گیرند.  قرار 
سایر  از  متجاهر  معتادان  اینکه  بیان  با  وی 
از  باید  و  هستند  آسیب پذیرتر  جامعه  اقشار 
اولویت  در  گروه  این  اخلاقی  و  پزشکی  نظر 
هر  شد:  یادآور  می گرفتند،  قرار  واکسیناسیون 
چند نقدهایی به سیستم بهداشت و درمان کشور 
در خصوص روند واکسیناسیون مردم وارد است و 
نکته  این  باید  اما  برخی وعده ها عملیاتی نشده اند 
را همواره مدنظر داشت که گروه معتادان متجاهر 

مراجعه  سرپایی  درمان  مراکز  به  که  معتادانی  و 
عدم  و  کندی  لذا  هستند  آسیب پذیرتر  می کنند، 

واکسیناسیون آنها تاکنون، نمود بیشتری دارد.
سراسری  صنفی  انجمن  کانون  رئیس 
درمانگران اعتیاد با بیان اینکه واکسیناسیون افراد 
نسبت  ادامه  در  است،  مانده  مغفول  اعتیاد  دارای 
خانواده  و  پرسنل  و  معتادان  که  موضوع  این  به 
گروه درمانی که هنوز در لیست واکسیناسیون قرار 

نگرفته اند، انتقاد کرد. 
باتوجه به سبک  ادامه هشدار داد که  وی در 
معتادان  که  زمانی  آنها،  کلونی  و  معتادان  زندگی 
کرونا  بیماری  به  راحت تر  بسیار  نشوند  واکسینه 
مبتلا شده و راحتتر بیماری را به افراد دیگر انتقال 

می دهند. 
سراسری  صنفی  انجمن  کانون  رئیس 
قرار  اگر  که  گفت  هم  را  این  اعتیاد  درمانگران 
افزایش  را  کشور  افراد سطح  ایمنی  است سیستم 
دهیم، باید در همه شاخه ها واکسیناسیون را انجام 
دهیم و به نسبت در همان بخش هایی که ضعف و 
عمل  و  اقدام  سریع تر  دارد،  وجود  بیشتر  مواجهه 

صورت گیرد.
افراد  که  همانگونه  کرد:  تصریح  فرهمندیان 
اولویت واکسیناسیون قرار  دچار بیماری خاص در 
می گیرند معتادان به ویژه افراد بی خانمان که از نظر 
اقتصادی، تغذیه و بهداشت در سطح پایین تری قرار 

دارند نیز باید در اولویت قرار گیرند.

و  باختند  جان  کرونا  اثر  بر  بیمار   ۷۰۰ به  نزدیک  گذشته  روز 
همزمان هلال احمر اعلام کرد شانزدهمین محموله واکسن وارداتی را 

به وزارت بهداشت تحویل داده است.
دیروز ۶۸۴ بیمار کرونایی جان باختند. این وضعیت دقیقا همان 
چیزی است که زالی فرمانده ستاد عملیات مدیریت کرونا در کلان 
شهر تهران گفت: کشور از جمله تهران در خیز پنجم، همچنان در تب 

و تاب بیماری کرونا است.
بهداشت  وزارت  رسانی  اطلاع  و  عمومی  روابط  مرکز  متاسفانه 
اعلام کرد: از روز ۳۰ مرداد تا دیروز ۳۱ مردادماه ۱۴۰۰ و بر اساس 
به  مبتلا  جدید  بیمار   ۴۱۹ و  هزار   ۳۶ تشخیصی،  قطعی  معیارهای 
کووید ۱۹ در کشور شناسایی شد که ۵ هزار و ۷ نفر از آنها بستری 

شدند.
مجموع بیماران کووید ۱۹ در کشور به ۴ میلیون و ۶۷۷ هزار 
و ۱۱۴ نفر رسید. در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۶۸۴ بیمار کووید ۱۹ 
جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به 
۱۰۲ هزار و ۳۸ نفر رسید. تا کنون سه میلیون ۹۳۲ هزار و ۴۷۲ نفر 

از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.
۷ هزار و ۶۶۲ نفر از بیماران مبتلا به کووید ۱۹ در بخش های 
تا کنون ۲۷  قرار دارند.  بیمارستانها تحت مراقبت  مراقبت های ویژه 
میلیون و ۸۵۵ هزار و ۴۷۰ آزمایش تشخیص کووید ۱۹ در کشور 
انجام شده است. در حال حاضر ۳۵۹ شهر کشور در وضعیت قرمز، ۵۹ 

شهر در وضعیت نارنجی، ۳۰ شهر در وضعیت زرد قرار دارند.
زودی  به  کرده  اعلام  راهور  پلیس  که  است  شرایط  این  در 
اجتماعی  معاون  شود.  می  برداشته  ای  جاده  بین  تردد  محدودیت 
پلیس راهور گفت: منع ترددها به صورت جدی تا پنجم شهریور ماه 
از  اجرا می شود و همه مجوزهای تردد از سوی فرمانداری ها تا قبل 
۲۴ مرداد ماه باطل است و فقط مجوزهایی که بعد از این تاریخ صادر 

شده آن هم با ذکر مدت زمان معلوم اجازه تردد بین استانی دارند.
یک  از  بیش  تا  و  اند  آمده  کار  پای  هم  مسلح  نیروهای  حتی 
میلیون بیمار کرونایی را در مراکز درمانی تحت پوشش خود معالجه 
کرده اند. در این رابطه رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: بیش از 
۸۰ هزار بیمار بستری و بیش از یک میلیون بیمار سرپایی مبتلا به 

کرونا در مراکز درمانی نیروهای مسلح درمان شده اند.
سردار  هم  مسلح  نیروهای  و  کرونا  به  مربوط  مسایل  درباره 
بیان  با  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده  است.  داشته  سخنرانی  سلامی 
اینکه افزایش تولید واکسن کرونا را با جدیت پیگیری می کنیم، گفت: 
و  ما ندهد  به  فلج کننده  آمریکا واکسن  چه تضمینی وجود دارد که 

ملت ما را در آینده با مشکل مواجه نکند؟
متاسفانه در وضعیتی که کرونا امان مردم را بریده است کسانی 
این  در  دهند.  رونق  زمانه  این  در  را  خود  کاسبی  تا  اند  شده  پیدا 
رابطه رییس کل دادگستری استان هرمزگان گفت: یکی از کارمندان 
بیمارستان شهید محمدی بندرعباس دستگیر و مقدار قابل توجهی 
داروی درمان کرونا از منزل وی کشف شد. ظاهرا این فرد داروهای 
سرقتی را در بازار آزاد به قیمت بسیار بالایی به نیازمندان این داروها 

می فروخته است.
از  یکی  داشتیم.  مهمی  اخبار  امروز  واکسیناسیون  موضوع  در 
انجام شده در  بر اساس آخرین تحقیقات  اخبار می گفت  مهمترین 
ابتلای یک فرد واکسینه شده به بیماری کووید ۱۹  فرانسه، احتمال 
هشت برابر کمتر از احتمال ابتلای افرادی است که واکسن کرونا را 

هنوز دریافت نکرده اند.
هرچند برخی از افرادی که واکسن دریافت کرده اند از عوارض 
منفعت  که  است  این  واقعیت  ولی  گویند،  می  سخن  واکسنها  این 
ستاد  سخنگوی  توضیح  آنهاست.  عوارض  از  بیشتر  بسیار  واکسنها 
با کرونا درباره عوارض واکسن های تزریق شده نشان می  ملی مقابله 

دهد چگونه می توان با عوارض واکسنها مقابله کرد. علیرضا رییسی 
اعلام کرد در کشور تا پایان مهرماه با واردات ۶۰ میلیون دز واکسن، 

واکسیناسیون افراد بالای ۳۰ سال انجام می شود.
در  داروساز  یک  هم  دوم  نوبت  در  واکسیناسیون  با  رابطه  در 
خراسان جنوبی گفت: توصیه می شود که واکسن های کرونا جایگزین 
صورت  به  فایزر  و  آسترازنکا  واکسن  مطالعاتی  در  و  نشوند  یکدیگر 
داشته  خوبی  بسیار  نتایج  که  گرفته اند  قرار  استفاده  مورد  ترکیبی 
است، اما در مورد سایر واکسن ها چنین توصیه ای نشده است و باید 

دوز دوم هم مشابه دوز اول تزریق شود.
 salamat.gov.ir خوشبختانه وزارت بهداشت اعلام کرد سامانه
برای ثبت نام واکسیناسیون کرونا متولدین ۱۳۵۰ و ماقبل بازگشایی شد.

و  است  واردات  محل  از  واکسنها  این  تامین  اصلی  منبع  ظاهرا 
شده  تهیه  کرونا  واکسن  محموله  شانزدهمین  شد  اعلام  هم  امروز 
توسط جمعیت هلال احمر حاوی یک میلیون و ۱۱۰ هزار دُز واکسن، 
امروز یکشنبه ۳۱ مردادماه، در فرودگاه امام خمینی )ره( به وزارت 

بهداشت تحویل داده شد.

سخنگوی سازمان انتقال خون عنوان کرد؛
رشد ۷۹ درصدی اهدای خون در 
دارالعباده ایران/ نذر خون تا اربعین

از  ایران،  خون  انتقال  سازمان  سخنگوی 
رشد ۷۹ درصدی اهدای خون عزاداران حسینی 
در استان یزد )دارالعباده ( در مقایسه با دهه اول 

محرم در سال گذشته خبر داد.
و  تاسوعا  در  گفت:  بیگی،   حاجی  بشیر 
عاشورای حسینی ۱۴۰۰، بالغ بر ۲۶ هزار و ۵۰۰ 

واحد خون در سراسر کشور اهدا شد.
وی با اعلام اینکه در دهه اول محرم شاهد 
یزد  استان  در  خون  اهدای  درصدی   ۷۹ رشد 
گذشته  سال  با  مقایسه  در  دارالعباده(  )استان 
با  بختیاری  و  چهارمحال  استان  افزود:  هستیم، 
درصد،   ۴۷ با  مازندران  و  قزوین  و  درصد   ۴۸
ایام  در  خون  اهدای  رشد  میزان  بیشترین 
عزاداری تاسوعا و عاشورای حسینی را داشته اند.
حاجی بیگی با عنوان این مطلب که پویش 
مراکز  در  اربعین حسینی  تا  نذر خون  برنامه  و 
گفت:  دارد،  ادامه  کشور  سراسر  خون  انتقال 
و  فرآورده های خونی، همیشگی  و  به خون  نیاز 
روزانه است و از هموطنانی که دارای گروه خونی 
منفی هستند، درخواست داریم اقبال بیشتری به 

اهدای خون داشته باشند.

رئیس جمعیت هلال احمر خبر داد؛
ورود یک میلیون و ۱۱۰ هزار دوز 

واکسن کرونا به کشور
گفت:  احمر  هلال  جمعیت  رئیس 
شده  تهیه  کرونا  واکسن  محموله  شانزدهمین 
میلیون  یک  حاوی  احمر  هلال  جمعیت  توسط 
و ۱۱۰ هزار دوز واکسن، دیروز در فرودگاه امام 
خمینی )ره( به وزارت بهداشت تحویل داده شد.
جدید  محموله  واردات  از  همتی  کریم 
به  هلال احمر  از سوی  شده  تهیه  کرونا  واکسن 
کشور خبر داد و گفت: جمعیت هلال احمر روند 
واردات هفته ای دو بار واکسن کرونا را به ایران 

همچنان ادامه می دهد.
واردات  گفت:  هلال احمر  جمعیت  رئیس 
واکسن از چین به ایران همچون گذشته توسط 
هلال احمر انجام و محموله دریافتی در فرودگاه 
امام خمینی )ره( تحویل وزارت بهداشت، درمان 

و آموزش پزشکی می شود.
 ۱۶ تاکنون  مجموع  در  کرد:  اعلام  همتی 
دُز  هزار   ۱۷۰ و  میلیون   ۱۸ شامل  محموله 
منتقل  کشور  به  پرواز   ۱۸ توسط  کرونا  واکسن 

شده است.
بر  تاکید  با  هلال احمر  جمعیت  رئیس 
سنین  در  جامعه  افراد  سریع  واکسیناسیون 
مختلف افزود: الان از پیک پنجم کرونا در حال 
واکسیناسیون  سرعت  افزایش  که  هستیم  عبور 
به کاهش تلفات ناشی از کرونای دلتا در کشور 
به همین دلیل  هم کمک بسیاری خواهد کرد، 
جمعیت هلال احمر علاوه بر افرایش روند واردات 
هم  واکسیناسیون  روند  تسریع  برای  واکسن، 
اقدامات مفیدی طی هفته های اخیر انجام داده 

است.
بیمارستان   ۷ تاکنون  اینکه  اعلام  با  وی 
شده  راه اندازی  مختلف  استان های  در  صحرایی 
است، گفت:  جمعیت هلال احمر  علاوه بر 
استان های  در  بیمارستان صحرایی   ۷ راه اندازی 
درمان  و  پذیرش  منظور  به  کشور  مختلف 
روند  در  تسریع  برای  کرونا،  به  مبتلا  بیماران 
و  واکسن  تزریق  برای  مرکز   ۲۶ واکسیناسیون 
هماهنگی  با  واکسیناسیون  فرایند  از  پشتیبانی 
دانشگاه های علوم پزشکی  در اغلب استان ها 

مستقر کرده است.
به گفته رئیس جمعیت هلال احمر، با توجه 
به افزایش مبتلایان به کرونا و کمبود تجهیزات 
درمانی از جمله کپسول اکسیژن و دستگاه های 
پزشکی  تجهیزات  امانات  بانک  ساز،  اکسیژن 
پیش  از  بیش  خیرین  کمک  با  هم  هلال احمر 
تقویت شده تا روند بهبود بیماران به خوبی انجام 

شود.

علیرضا نادعلی سخنگوی شورای شهر شد
رسمی  صورت  به  دیروز  نادعلی  علیرضا 
علیرضا   ، شد.  تهران  شهر  شورای  سخنگوی 
نادعلی در جلسه دیروز شورای شهر به اتفاق آرا 
به عنوان سخنگوی شورای شهر انتخاب شد.۲۱ 
نفر از اعضای شورای شهر به نادعلی رأی دادند.
دستیار  شهر،  شورای  در  حضور  از  پیش  وی 
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی کشور در عرصه 
ارتباطات فرهنگی انقلاب اسلامی بوده و مدتی 
نیز به عنوان مدیرکل حوزه ریاست این سازمان، 

مشغول به کار شده است.

آخرین وضعیت حقوق پرداختی به سربازان
رییس اداره سرمایه انسانی سرباز ستادکل 
در  تغییری  هیچ  که  کرد  اعلام  مسلح  نیروهای 
و  نشده  ایجاد  سربازان  به  پرداختی  حقوق  رقم 
انجام  حال  در  بودجه  قانون  مطابق  پرداخت ها 

است.
کاهش  درباره  رحیمی پور،  غلامرضا  امیر 
نیروهای  ستادکل  اظهارکرد:  سربازی  حقوق 
مسلح با پیگیری های فراوانی که از طریق دولت 
موفق شد  داد،  انجام  اسلامی  شورای  مجلس  و 
تا حقوق سربازان را افزایش دهد که این امر در 
سال ۱۴۰۰ و بر اساس قانون بودجه اجرایی شد.
پرداخت حقوق سربازان  اینکه  بیان  با  وی 
بر اساس قانون بودجه سال ۱۴۰۰ در حال انجام 
است، تصریح کرد: هیچ تغییری در رقم پرداختی 
موارد  در  اگر  و  است  نشده  ایجاد  سربازان  به 
کسر  سربازان  حقوق  از  اندکی  موارد  معدودی 
شده باشد، احتمالا به دلیل اخذ کسورات و حق 
هیچ  گفتم  که  همانطور  مگرنه  است   ... و  بیمه 

تغییری در حقوق پرداختی به سربازان نداریم.
سرباز  انسانی  سرمایه  اداره  رییس 
ادامه  از  حال  عین  در  مسلح  نیروهای  ستادکل 
برای  مسلح  نیروهای  ستادکل  پیگیری های 
افزایش حقوق سربازان در آینده خبر داد و گفت: 
ما پیگیر هستیم تا رقم پرداختی به سربازان در 
قانون بودجه سال آینده نیز افزایش پیدا کند و 

امیدواریم که این امر محقق شود.

معاون فرهنگی و اجتماعی شهردار تهران تشریح 
کرد:

از احداث دو گرمخانه ویژه مردان 
و زنان در مناطق ۵ و ۱۲ تا برگزاری 

پویش ها در تهران
تهران  شهردار  اجتماعی  و  فرهنگی  معاون 
احداث  به  این معاونت  ارائه گزارش عملکرد  در 
زنان در مناطق ۵ و  و  ویژه مردان  دو گرمخانه 
۱۲ در سال۹۸ و برگزاری پویش هایی همچون 
جان تو جان شهر و پویش نور، شهر و امید ویژه 

اعیاد مذهبی اشاره کرد.
در  حضور  با  یگانه  جوادی  رضا  محمد 
گزارش  ارائه  در  شهر  شورای  جلسه  پنجمین 
فرهنگی  و  اجتماعی  معاونت  حوزه  عملکرد 
حوزه  گستردگی  گفت:  تهران  شهرداری 
و  است  زیاد  بسیار  ساختار  لحاظ  از  اجتماعی 
و  است  تهران  سازمان شهرداری  ترین  گسترده 
این فضا در سازمان تقریبا شناخته شده نیست. 
را  گستردگی  این  دارم  تلاش  امروز  گزارش  در 
نشان دهم. ما تلاش کردیم که نگاه جامعی به 
همه حوزه های اجتماعی داشته باشیم. معاونت 
اجتماعی از پیش از انقلاب وجود داشته ولی از 
سال ۷۱ در ساختار شهرداری تهران شکل گرفته 
است و در این دوره ۳۰ ساله اقدامات فراوانی در 

حوزه اجتماعی شکل گرفته است.
وی افزود: در مجموع ۶۵ عدد گزارش تحت 
عنوان فرهنگ شهر منتشر شد و در حال حاضر 
در سایت معاونت این گزارش ها قابل دسترسی 
است. درمجموعه گزارش هایی که امروز ارائه می 
و  دارد  وجود  نیز  اطلاعاتی  و  پیشنهادات  شود، 
مسئولیت  معاونت  در  این  از  بعد  که  افرادی  به 
نیمی  تقریبا  کرد.  داشت کمک خواهد  خواهند 
با  معاونت  در  بنده  مسئولیت  ماهه  دوره ۳۰  از 
بیماری کرونا روبه رو شد. در دوره شیوع بیماری 
اجتماعی  حوزه  در  فعالیت  امکان  عملا  کرونا 
سازمان  و  میلاد  برج  مجموعه  نداشت.  وجود 
ورزش تقریبا تمام درآمد خود را از دست دادند. 
به سازمان ورزش می توانستیم کمک کنیم ولی 
میلاد  برج  به  مالی  کمک  امکان   ۹۹ سال  در 
وجود نداشت چون ردیف بودجه نداشیتم. البته 
معاونت اجتماعی و فرهنگی تلاش کرد تا خود را 

با شرایط کرونا سازگار کند.
وی ادامه داد: برای ارزیابی حوزه اجتماعی 
تجربه  است.  مهم  هم  رویکرد  برعملکرد،  علاوه 
احساس شد حس  اجتماعی  معاونت  در  ای که 
باید  یعنی  داشتن«است  هویت  و  بودن  »کسی 
به همه انسان ها در شهر توجه شود و به ویژه 
شهرداری  شدند.  دیده  کمتر  که  هایی  بخش 
تهران ۳۴۳ سرای محله و ۱۹۰ سالن اجتماعات 
سامان سرا   ۲ مددسرا،   ۲۰ و  دارد  آمفی تئاتر  و 
و ۱۰ مجمتع بهاران نیز در پایتخت دایر است. 
مجموعه   ۱۶۳ و  آبی  مجموعه   ۵۶ همچنین 

غیرآبی، زیرمجموعه سازمان ورزش است. 
جوادی یگانه تاکید کرد: اقدامات رویکردی 
توزیعی،  عدالت  مبنای  بر  شهرداری  در  ما 
نشاط  و  اجتماعی  مشارکت  التیام بخشی، 
نوروزگاه،  برگزاری  که  است  بوده  اجتماعی 
نقاشی  مسابقات  و  آنلاین  کنسرت  شادستان، 
شهری که من دوست دارم، همچنین کوچه های 
دوستی از جمله این موارد است. در جهت مقابله 
به عنوان مرکز  با کرونا، ۶ بوستان فرامنطقه ای 
 ۲۲ و  شده  راه اندازی  خودرویی  واکسیناسیون 
زمینه  این  در  ورزشی  مجموعه  و  بحران  سوله 
به  کمک  بر  علاوه  نیز  محرم  برای  است.  فعال 
برای سیاهپوشی، حمایت  تهران  ۱۴۰۰ مسجد 
نمایشگاه  و  گرفت  انجام  نیز  مداحان  خانه  از 
عطر سیب نیز برگزار شد. همچنین اجرای ۲۸۰ 
برنامه کوچه های حسینی نیز داشتیم و از ۲۰۰ 

پیرغلام و خادم حسینی نیز تقدیر شد.
تهران  شهردار  اجتماعی  و  فرهنگی  معاون 
در  زنان  و  مردان  ویژه  گرمخانه  دو  احداث  به 
مناطق ۵ و ۱۲ در سال ۹۸ اشاره کرد و گفت: 
باشگاه داوطلبان اجتماعی شهر تهران و مجمع 
خیرین مناطق ۲۲ گانه نیز راه اندازی شده است 
داشته ایم. همچنین  را  پویش چهارراه کودک  و 
است.  شده  شبانه روزی  گرمخانه ها  در  خدمات 
مسائل  همه  به  فرهنگی  و  اجتماعی  رویکرد 
و  شفاف  برنامه های  وجود  و  شهری  مدیریت 
از رویکردهای تهران  برای آحاد مردم  انگیزشی 
شهری،  زیست پذیری  افزایش  و  بوده   ۱۴۰۰
همچنین نگاه به سیر تاریخی یکصدساله شهر و 
تحقق عدالت اجتماعی در خدمات دهی از اهداف 
مبنا،  برهمین  است.  تهران ۱۴۰۰  رویکرد  کلی 
دو پویش اصلی جان تو جان شهر و پویش نور، 

شهر و امید ویژه اعیاد مذهبی برگزار شد.
تاکید کرد: نخستین  تهران  معاون شهردار 
توسط  تهران  شهر  الکترونیک  انتخابات  تنها  و 
به   ۱۳۹۸ سال  در  شورایاری ها  برای  شهرداری 

همراه سامانه جامع محلات برگزار شد.
در  گرفته  صورت  اقدامات  اهم  درباره  وی 
حوزه  این  کرد:  بیان  اجتماعی،  نشاط  حوزه 
از  اعم  شهرداری  مفصل  برنامه های  همه  با 
کنسرت  سالمندی،  نشاط  جشنواره  شادستان، 

آنلاین و ... تهران انجام شد.
معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری تهران 
درباره کاهش آسیب های اجتماعی ملموس در شهر 
تهران نیز توضیح داد: حوزه آسیب های اجتماعی 
حوزه بسیار مهمی است. اما آن چیزی که به شهرداری 
تهران مربوط می شود آسیب اجتماعی ملموس است 
البته تمامی این حوزه هم مربوط به شهرداری نیست. 
کودکان کار و دستفروشان در حوزه شهرداری تهران 

نیستند و کودکان کار به بهزیستی مربوط می شود.
وی افزود: اقداماتی که شهرداری در این حوزه 
انجام داده شامل شبانه روزی کردن گرمخانه ها، 
کاهش آسیب های اجتماعی در خلازیر، گفت وگوی 
اجتماعی و بهبود تدریجی در آسیب ها، راه اندازی 
بانوان و اجرای طرح  برای  بهاران  نخستین مرکز 
مناطق  در  خانواده  و  زنان  امنیت  احساس  ارتقاء 
۲۲گانه بود. گرمخانه ها در گذشته تا ۷ صبح باز 
بود و افراد مجبور بودند که به بیرون بروند و این 
سال  یک  حدود  می شد.  شهر  شدن  ناامن  باعث 
و نیم است که گرمخانه ها شبانه روزی هستند. 
همچنین تلاش کردیم که زباله گردی کودکان در 

شهر تهران کاهش یابد.
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